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Enne jõuab ERSO sajani, kui saab uue ja kaasaegsema saali

Võhiku kõrvad avastasid klassikalist muusikat

proovile panna paremates tin-
gimustes.

«ERSO-l ei ole saali, sest ühest 
küljest oleme me Estonia kont-
serdisaalis lõksus – meil on saal 
olemas, see lihtsalt ei vasta kaas-
aegsetele vajadustele ja standar-
ditele –, teisalt on riiklikul tase-
mel olnud prioriteetsemad teis-
te Eesti linnade kontserdisaalide 
mure. Meil on suurepärase akus-
tikaga saalid Pärnus ja Jõhvis, sa-
muti ehitatakse Viimsisse väik-
sema mahu, kuid hea akustika-
ga saali, aga pealinn on seejuures 
unarusse jäänud,» tõi Hallik veel 
välja. «Ka Riias ja Vilniuses ei ole 
hetkel saali, kuid mõlemad linnad 
on meist kaugemal – Vilniuses all-
kirjastati mõned päevad tagasi le-
ping ning Riias on läbirääkimised 
käimas ja valitakse asukohta.»

Kultuuriminister Tiit Terik 
saali puudumise survet hetkel 

väga teravalt ei tunneta. «Bü-
rokraatlikud protsessid võtavad 
aega ning tõenäoline on, et uue 
maja valmimise hetkeks on ERSO 
sünnipäevatordil kaugelt suurem 
number kui 100. Ka Paavo Jär-
vi tõi välja, et kui me kavanda-
me endale selliseid uusi ja suu-
ri objekte, peaksid need ole-
ma sellised, et üle maailma 
kõik kadestaksid ja tahaksid 
siia tulla.»

«Vajaduses ei kahtle kee-
gi, kuid me põrkume hetkel 
sellega, mis on meie ühis-
konna ja riigi võimekus,» li-
sas kultuuriminister. 

Tallinna linnapeal Mih-
hail Kõlvartil oli pisut teist-
sugune arusaam. «Mulle tun-

dub, et üheks probleemiks on, et 
meil ei ole ühist kultuurivaldkon-
na arendamise kontseptsiooni. 
Poliitilised valikud sõltusid küll 
rahakotist, aga oma osa mängis 
seal ka regionaalpoliitika ja loo-
mulikult konkreetsete erakonda-
de prioriteedid, kuid kultuur ei ol-
nud selles arutelus kordagi priori-
teet number üks,» ütles ta.

Elts lisas, et ideid, millest on 
räägitud, on palju ning üks neist 
on olnud ka küsimus, kas ERSO 
saab seda teekonda jätkata koos 
teatriga. Probleem, millele alati 
põrkutakse, on see, et ERSO ja 
teatrimaja soovid ja vajadused 

on pea ühildamatult erine-
vad – ühte saali nad kind-

lasti ära ei mahu. Küll aga 
saavad ühel laval hak-
kama orkester ja koor. 
Eeskujuks toob ta taas 
Helsingin Musiikkita-
lo, kus ühel laval töö-
tavad koos suisa kaks 
orkestrit.

«Me ei räägi siin ju 
tegelikult ainult saalist, 

vaid keskkonnast üldi-
selt. Kultuurikeskusest, 

mis oleks tõmbekeskus 
linnale, kus kaubanduskes-

kused on oma mõjujõudu kao-
tamas,» sõnas Elts.

«Linnapea tõi välja tegelikult 
väga olulise küsimuse: mida me 
siis ikkagi peame prioriteetseks? 
Kas seda, mis on prioriteetne, 
saab pidada liiga kalliks? Sama 
hästi võiks ju öelda, et oma riigi 
ja oma keele üleval pidamine on 
väga kallis,» sekkus Erkki-Sven 
Tüür. «See on küll väga küünili-
selt öeldud, kuid kui see nii kal-

lis on, siis miks meil üldse 
midagi rahvuslikku vaja on? 
Siin tulebki sisse mõtlemine 
pikemas perspektiivis.

Asukohana on ERSO ja 
EFK välja pakkunud idee 
ehitada kontserdimaja Toom-
pead Vabaduse väljakuga 
ühendavasse Harjuorgu, tei-
se nimega Skoone bastioni 
alale. Kas see asukoht jääb 
paika, on praegu lahtine.

ERSO peadirigendi ja kunstilise juhi Olari Eltsi hinnangul on saalist praegu võimatu teha ülekandeid ja akustika ei kannata mingisugust kriitikat. 
Selline tunne, nagu kolm numbrit väiksemad kingad oleks jalas, leiab ta. Paremal ERSO ümarlaud Estonia kontserdimajas, kus arutati kaasaegse 
kontserdimaja vajaduse üle. FOTOd: Madis VelTMan

ERSO 95. aastapäeva kontsert. Kui kontsertmeister Triin Ruubel lavale astus, kuulis kirjanik vaid muusikat, ta oli selle sees.  

gi, kus osalesid Olari Elts, Krist-
jan Hallik ning Erkki-Sven Tüür. 
See oli elav ja huvitav, uue maja 
plaanid on õhus, ERSO saal on 
orkestrile ammugi kitsaks jää-
nud, vägevamaid teoseid tuleb 
mängida sordiini all, ennast ta-
gasi hoides, et kõla ikka saali ära 
mahuks, mitte ei purustaks la-
gesid. 

Aga tõesti, kui vaadata, et 
kaubanduskeskuste jaoks on raha 
alati leitud, äri ju, tulevad inves-
torid, muudkui ehitavad. Kuidas 
äri ja kultuuri paremini lõimi-
da? Ehitada multifunktsionaal-
ne maja, kus lisaks kontserdipai-
kadele leiavad oma koha kohvi-
kud ja restoranid, huvitegevused, 
selliseid on muu maailm täis. Ega 
siis ilmaasjata vanasti täisväär-
tusliku inimese saamise üks väl-
timatu osis olnud pillimängu-
oskus. 

Võib-olla võiks praegu ka 
koolis laulmise asemel olla alg-
tasemel pilliõpe? Kõik ei pane ju 
oma last muusikakooli. Aga õpe-
tage nad algkoolis kasvõi kannelt 
mängima, mul oli kunagi väike 
puust kannel, sinna keelte alla 
käis paberileht nootidega, asi 
seda siis mängida polnud, täpid 
olid ees, mis keelt pidi plastmas-
sist niblakaga tõmbama.

Võib-olla oleks selliste kes-
kuste kaudu võimalik muu-
ta kõrgkultuur loomulikuks elu 
osaks? Selles niinimetatud kõrg-
kultuuris ei ole tegelikult midagi 
vaimselt üle jõu käivat, kui va-
nasti said aadlikud ja rikkad ko-
danlased käia end iga õhtu loo-
žis näitamas, mis siis meie keh-
vemad oleme? Käime ja näitame 
ja elame kultuurselt! Nagu ava-
sõnu lausunud kultuuriminister 
Tiit Terik ütles: vajame kultuuri 
ju nagu vett! Ilma kuivab inimene 
ära! Peame siis pöialt, et uue maja 
plaanid vett vedama ei läheks, ja 
meie kultuur allavoolu, vaid ikka 
muudkui üles, üles mägedele!

Kontserdi viimane ots kis-
kus juba täitsa ülemeelikuks, la-
vale hakati tooma huvitavaid te-
legramme, küll andsid oma õn-
nistussõnad meie sümfoonia-
orkestrile Wolfgang Amadeus, 
küll Ludwig van Beethoven, ise-
gi Antonín Dvořák ja veel paar 
geeniust ning kõigi nende teos-
test põimiti popurrii, orkestri või-
mekuse jõudemonstratsioon, kä-
sikäes parima huumoriga.

Mis aga minu jaoks eriti kõ-
nekas, kõige lõpuks kõlas Artur 
Kapi hoogne «Polonees»! Seega 
on igas eestlases tõega peidus na-
tuke poolakat.

pi
ke

m
al

t 
lo

e  
po

st
im

ee
s.

ee

lo
e 

k
a  

ju
h

tk
ir

ja
 l

k 
12


